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üles kõik need tähtsad ajalooli-
sed tegelased, kelleta poleks Pär-
nus sellisel tasemel klassikalise 
muusika festivali ega saaks ilm-
selt rääkida Järvi-nimelisest 
muusikute dünastiastki.

Esimesena nimetab ta oma 
vanemaid. Tema isa oli Kikepe-
rast ja ema sündis Pärnus, vana-
isa aga oli Waldhofi vabrikus pä-
ris tähtis mees – kirjutaja ehk 
raamatupidaja. Neeme lapsepõl-
vekodus Tallinnas oli mitu pilli: 

mandoliin, kitarr ja balalaika. 
Kui ta väike poiss oli, tavatse-  
sid ema-isa pärast söömist seal 
laua ääres laulda ja musitsee-   
rida.

“Minu ema oli see, kes sun-
dis mu venda Vallot ja mind tõ-
sise muusikaga tegelema, kuigi 
ise oli juuksur,” avaldab ta. “Val-
lo oli minust 13 aastat vanem ja 
ta oli juba läinud muusikat õppi-
ma. Temast sai Estonia teatri di-
rigent ja Estonias töötas ta oma 
elu lõpuni. Temalt sain kõik 
need dirigeerimise batsillid.”

Esimene pill oli nii Neemel, 
Vallol kui ka hiljem Neeme pojal 
Paavol ksülofon.

“Me ei logistanud seda mitte 
niisama nagu lapsed, vaid män-

gisime sellel suuri teoseid. Tore 
tegevus oli, aga harjutama pidin 
palju. Poisid jooksid ümber ma-
ja ja pärisid: mis sa harjutad 
seal? Aga ema sundis: ei lähe 
palli mängima, kaks tundi harju-
tad, siis võid minna. See oli pe-
rekonna soov, et midagi tuleks 
meie poistest,” meenutab Neeme 
Järvi.

Oli teil endalgi juba tollal 
suur soov harjutada või 
oleksite parema meelega 
poistega väljas jooksnud?
Lapse käest ei ole vaja küsida, 
kas ta tahab või ei, kui see laps 
ei ole just 18aastane – seda 
hüüdke kogu Eesti rahvale. See 
on üks väga halb mood hakata 
lapse käest küsima. Kust tema 
teab, mis temast saab! Lapse 
käest ei tohi kunagi midagi küsi-
da, last tuleb suunata.

Kristjan (Kristjan Järvi – 
toim) oli väike poiss, ei osanud 
veel rääkida, ja kuulas päevad 
läbi Mozartit, üks sümfoonia tei-
se järel, sest muusika mängis 
meie Tallinna kodus pidevalt. 
Ükskord ta läks kontrollima, 
kust see Mozart sealt valjuhääl-
dist välja tuleb, ja tuli suure nu-
tuga kööki – see suur kast oli tal-
le peale kukkunud. Esimene sõ-
na, mis tal nuttes üldse välja tu-
li, oli Mozart!

Järelikult see ongi võtme-
sõna, kuidas kõigist Järvi-
dest on muusikud saanud.
Absoluutselt. Kui seda Mozartit 
kodus ei ole ja vanemad pole 
kuulnudki, kes Mozart on, kui-
das sa suunad last muusikuks? 
Kõigepealt kandus see pisik mi-
nu emalt vennale, vennalt tuli 
minule ja meilt meie lastele – 
nad kõik on suurepärased muu-
sikud.

Ja mängivad Pärnu muusi-
kafestivalil Eesti festivali-
orkestris kaasa.
Orkestris ja solistidena.

Instrumenti hakatakse üs-
na varakult õppima, aga 
kuidas on teie peres ol-
nud dirigeerimisega? Teie 
mõlemad pojad, Paavo ja 
Kristjan, teevad rahvusva-
helist tähelendu. Kolmas 
põlvkond juba õpib.
Minu poisid dirigeerisid väikse-
na kogu aeg. Kristjani esimene 
poeg Lukas juhatas alati Beetho-
veni sümfooniaid, kui meie sõi-
me. Pani video peale ja nii kol-
meaastasest alates. Nüüd enam 
ei juhata, teeb hoopis draamat –  
Shakespeare’i.

Mina olin algul hoopis kõva 
löökpillimängija, mängisin ksü-
lofoni ja trumme orkestrites, aga 
dirigendist vend Vallo andis 
mulle ükskord juhatada ja mul-
le hakkas see nii meeldima, et 
läksin järgmisel aastal Leningra-
di konservatooriumisse ja sain 
sisse ka. Ja siis olin valmis diri-
gent.

Ehkki Pärnu muusikafesti-
vali ajal elate omanimeli-
ses toas Tervises, on Kirbu 
(Audru) jõgi see koht, kust 
Järvid Pärnusse tulles alati 
läbi astuvad ja ujumas käi-
vad. Kuidas Kirbu teie ellu 
tuli?
Tervise toaga oleme tõesti väga 
rahul. Seal on tavalised tingimu-
sed nagu ikka, aga meil on tore 
olla seal, nagu koju tuleks. Aga 
tõsi on, et lapsed armastavad 
Eestisse tulla, olgugi nad kõik 
rahvusvahelised kujud: Maarika 
elab Genfis, poistel on töö igal 
pool maailmas ja kolm-neli or-
kestrit kummalgi.

Kirbu jõe äärde ehitasime 
kunagi nõukogude ajal ühe väi-
kese sauna. Meri jääb teisele 
poole jõge ega paista enam, 
mets on nii kõrgeks kasvanud.

Tundsin isiklikult Audru sov-
hoosi direktorit Vambola Viiat. 
Tema oli see mees, kes ütles: 
“Puhka suvel meie väikeses vigva-
mis.” Seal oli viis-kuus sellist put-
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Lapse käest ei ole vaja kü-
sida, kas ta tahab või ei, kui 
see laps ei ole just 18aas-
tane.

Lapsed armastavad Eestis-
se tulla, olgugi nad kõik 
rahvusvahelised kujud.

Kõik Järvid 
ujuvad    
Kirbu jões

kat. Nõukogude ajal ei saanud ju 
reisida, kõik suved veetsime seal 
ja elasime tuuled-tormid üle. Hil-
jem ostsime seal vana kokkukuk-
kunud talumaja ja ehitasime sel-
le maa peale sauna.

Pärnu muusikamees Artur 
Uritamm oli meie maja esinda-
ja sellal, kui meid seal polnud. 
Käis oma kolmerattalise invalii-
diautoga ja hoolitses maja eest. 
Meil oli üks vana klaver, vahel 
ta musitseeris sellel ja kui olime 
seal, musitseerisime koos.

Uritamm pidi ükskord ära 

uppuma. Vesi tuli mere poolt 
üle Kirbu jõe ja muudkui tõusis, 
ta ei saanud oma kolme rattaga 
sealt läbi, hakkas vee sees sulis-
tades jala minema.

Selles paigas käisid mul kõik 
nõukogude tuttavad külas: 
maailma parim viiuldaja David 
Oistrahh, helilooja Dmitri Šos-
takovitš, maestro Gennadi Rož-
destvenski, Gustav Ernesaks. 
Olime strateegiliselt piiratud ko-
has: välismaalased pidid Tartu 
kaudu Pärnusse sõitma ja KGB 
mees oli alati kaasas. Aga ikka 
kutsusin kõiki sõpru Kirbule 
sõitma vana paadiga, mille 
mootor ei läinud kunagi käima.

Mis kõige rumalam, Pärnus 
oli sõjaväelennuväli ja lennukid 
lendasid maandudes meie ko-
halt üle. Iga päev “nautisime” 
nende hirmsat lärmi hommikust 
õhtuni, kuidas nemad harjuta-

  Noorte di-
rigentide õpe-

tamise süda-
measjaks võt-

nud Neeme 
Järvi möönab, 
et see töö eel-

dab talenti. 
Ühele on diri-
geerimine na-

gu loomulik 
tegevus ja tei-
ne võib püüda 
kõigest väest, 
aga sellest ei 

tule midagi 
välja.  
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